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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Soudci a státní zástupci
Přinášíme Vám přehled současného stavu soudců a státních zástupců v jednostlivých krajích ČR.

Ve Středočeském kraji chybí státní zástupci i soudci

Ve Středočeském kraji chybí soudci i státní zástupci. Situaci navíc komplikuje rozhodnutí
ministerstva spravedlnosti, které pozastavilo příjem justičních čekatelů. "S ohledem na personální
problémy se úkoly daří zajišťovat s vypětím sil. Je to ale na úkor dalšího vzdělávání lidí," řekl ČTK
středočeský krajský zástupce Martin Staněk. Podobně hodnotí situaci i předsedkyně krajského soudu
Věra Miřacká.

    V kraji podle Staňka chybí v podstatě čtvrtina ze 120 plánovaných státních zástupců. "Řešíme to
velmi obtížně," uvedl. Je to ale podle něj dlouhodobá situace. Práci státních zastupitelství to
komplikuje zejména po 1. lednu 2002, kdy se novelou trestního řádu změnilo postavení státního
zástupce. Enormně narostla agenda, konstatoval Staněk. 

    Rozložení počtu státních zástupců v kraji není rovnoměrné. Velmi problematická je situace
zejména v Příbrami, Berouně, Nymburku, Mladé Boleslavi a Mělníku. Loni se dokonce v některých
případech nepodařilo zajistit účast státního zástupce v řízení před soudem, přiznal Staněk.

    Krajské zastupitelství má zhruba 18 justičních čekatelů, to je ale méně, než by potřebovalo.
Ministerstvo spravedlnosti navíc výběrová řízení na místa čekatelů i rozhodování o nových státních
zástupcích zastavilo. I kdyby ale bylo nyní možné přijmout další, čekatelskou praxi ukončí až za dva,
tři roky. Mezitím odejdou další státní zástupci, třeba na mateřskou dovolenou nebo do
důchodu, posteskl si Staněk.

    Kraj podle něj nedostal ani jednoho státního zástupce, který by se zabýval trestnou činností
mladistvých. Nový zákon přitom v jejich případech vyžaduje jiné, náročnější postupy, podotkl.

    Nymburská okresní státní zástupkyně Milena Pinkasová ČTK řekla, že jim lidé chybí již léta. Nyní
jsou čtyři a potřebovali by další dva státní zástupce. Mají sice dva čekatele, z nichž jeden by již mohl
být jmenován, ale kvůli vyhlášenému stop stavu není naděje na zlepšení v blízké době. Zvlášť obtížná
je tak práce hlavně v době dovolených.

    Výrazný nedostatek lidí komplikuje práci i mladoboleslavskému státnímu zastupitelství. "Místo
potřebných devíti zástupců máme nyní šest, což vede k enormní zátěži pracovníků i k průtahům při
zpracování spisů," potvrdila Květa Matunová.

    Nedostatek lidí hlásí i středočeské soudy. Podle propočtů ministerstva spravedlnosti by na nich
mělo pracovat 275 soudců. Ale 33 jich chybí, z toho 13 žen je na mateřské dovolené, řekla ČTK
předsedkyně krajského soudu Věra Miřacká. Nejhorší situace je podle ní na Praze-východ, v Mladé
Boleslavi a Kladně. Krajský soud proto jedná s ministerstvem, aby alespoň uspíšilo jmenování
nových soudců. "Máme kolem 30 justičních čekatelů, personální politiku děláme tak, abychom v
horizontu tří let naplánované stavy pokryli," dodala Miřacká.

    Jak se jim podaří splnit nároky vyplývající z nového zákona o soudnictví pro mládež, který platí od
1. ledna, si Miřacká zatím neodvážila odhadnout. Například kolínský soud na to má specializovaného



soudce, řekla ČTK jeho předsedkyně Libuše Kantůrková. Problémem je ale podle ní spíše
administrativní zajištění těchto jednání - je totiž málo protokolujících úřednic.

    Kolínský soud má ze 14 plánovaných soudců 13, jedna žena je na mateřské dovolené. Pokud by se
vrátila, stačilo by to, dodala Kantůrková. Obavy má ale z případného nárůstu agendy v souvislosti s
novou automobilkou, která by měla do Kolína přivést další stovky lidí.

    Na benešovském soudu nyní pracuje 11 soudců, jedna soudkyně je na stáži u krajského soudu.
"Teď jsme na tom relativně dobře, v posledních třech letech nám chyběli čtyři soudci," řekla ČTK
předsedkyně soudu Lenka Škubalová. Spíš než soudců je podle ní málo administrativního personálu.

    Předsedkyně mladoboleslavského okresního soudu Eva Szépeová také potvrdila problémy s
nedostatkem soudců. Místo tabulkového počtu 20 soudců je jich jen 18, ale z toho dvě ženy jsou nyní
na mateřské dovolené. I přes tento handicap ale podle ní patří mladoboleslavský soud výkonností k
nejlepším v republice.

 

Na severu Čech stále chybějí soudci; v Chomutově je již plný stav

Na severu Čech stále chybí
zhruba pětina z plánovaných 350 soudců. Přesto se podařilo od 1.
února posílit Okresní soud v Chomutově tak, že má nyní 32 soudců,
což je o jednoho více, než je plán. "Je to po 25 letech poprvé,
co máme plný počet soudců," řekl ČTK předseda chomutovského soud
Petr Macháček.

    Situace na Chomutovsku byla nejsložitější. Loni v červenci tam tehdejší ministr spravedlnosti
Pavel Rychetský slíbil lidem, že se dočkají rychlejších soudních jednání. Například na rozvod se kvůli
nedostatku soudců čekalo v tomto okrese až tři roky.

    Rychetský tam tehdy rozhodl zvýšit počet soudců a předat 3000 spisů z chomutovského soudu na
jiné soudy. "Zatím jsme jich předali na 300," uvedl Macháček. Připomněl, že nejdříve musí soud
požádat obě strany sporu o stanovisko ke změně místa soudního jednání, které pak pošle k vrchnímu
soudu. Vrchní soud potom rozhodne, zda se spor může řešit mimo Chomutov.

    Macháček upozornil, že kratších soudních jednání se lidé z Chomutovska nedočkají ze dne na den
ani po naplnění počtu soudců. Jednak proto, že spisů z minulých let je stále mnoho, a také proto, že
noví soudci potřebují ještě nějaký čas sbírat zkušenosti.

    Ze zlepšení situace na chomutovském soudu má radost předseda ústeckého krajského soudu
Milan Kohoutek. Obává se ale, že se stejně rychle nepodaří vyřešit situaci na krajském soudě, kde
chybí zhruba 30 soudců, a na zbývajících okresních soudech, kde je potřeba dalších 40 soudců.
"Ministerstvo spravedlnosti zakázalo přijímat nové justiční čekatele a také pan prezident Klaus se
netají tím, že by raději jmenoval starší soudce, než jsou absolventi právnické fakulty," vysvětlil ČTK
důvody svých obav Kohoutek.

    Severočeští soudci čelili velké kritice Pavla Rychetského, když byl ministrem spravedlnosti. Právě
na jeho návrh potrestal kárný senát Vrchního soudu v Praze šest severočeských soudců krajského
soudu za údajně neodůvodněné protahování soudních řízení. Nejvyšší soud ale důtky zrušil s tím, že
prodlevy ve vyřizování případů vznikly kvůli nedostatku soudců.

    Rychetský v lednu 2001, kdy v Ústí nad Labem uvedl do funkce nového předsedu krajského soudu



Milana Kohoutka, připustil, že ví o špatné personální situaci na zdejším soudě. Slíbil tehdy, že do
dvou let nebudou chybět soudci ani v severních Čechách.

Na východě Čech chybí státní zástupci, soudců je dostatek

Ve východních Čechách chybí přibližně dvě desítky státních zástupců, soudců je
prý dostatek. Stávající pracovníci státních zastupitelství musí pracovat na maximum, aby práci
zvládli. Ze 109 státních zástupců jich navíc pracuje pouze 76 procent, zbývajících 24 procent
zaměstnanců zastupitelství je na mateřských dovolených nebo jsou dlouhodobě nemocní. ČTK to
řekla krajská státní zástupkyně Renáta Vesecká.
 

   "Je to ohromná zátěž, lidé musí pracovat na maximum, aby práci zvládli," uvedla Vesecká. Dodala,
že zájem pracovat na státních zastupitelství na východě Čech mělo kolem 30 zájemců, ministerstvo
spravedlnosti však výběrová řízení zrušilo. "Pokud by situace nadále pokračovala, mohlo by v
budoucnu hrozit i to, že státní zástupci nebudou schopni obsadit všechna hlavní líčení a další úkony,"
řekla Vesecká.
 

   Její slova potvrdila vedoucí pobočky Krajského státního zastupitelství v Pardubicích Lenka
Strnadová. "Od loňského roku čekají absolventi, kteří mají zájem na státním zastupitelství pracovat.
Prošli výběrem a nyní jim říkáme, že máme stop stav. Přitom státního zástupce neuděláte ze dne na
den, je tam tříletá čekatelská doba, kterou nelze zkrátit," řekla ČTK Strnadová.
 

   Pardubické zastupitelství přitom s 11 zástupci podle ní nepatří k nejhůře obsazeným. "Přesto
bychom potřebovali nabrat minimálně dva lidi. Jedeme na doraz a jsme šíleně unavení. Přibývají další
agendy, ale ne lidé," upozornila.
 

   Královéhradecký krajský soud zaměstnává téměř 260 soudců, na 11 okresních soudech v
Královéhradeckém a Pardubickém kraji a v okresech Semily a Havlíčkův Brod, pracuje zhruba 160 
soudců. "Se stávajícím počtem soudců jsme spokojeni, odpovídá současným potřebám, samozřejmě
situace se může změnit," uvedl mluvčí krajského soudu Pavel Staněk. Dodal, že soudci ve východních
Čechách zatím zvládají i provádění nového zákona o soudnictví pro mládež. "Zákon platí od začátku
roku, případné problémy vyhodnotíme v dalších měsících," podotkl Staněk.
 

   Chrudimský okresní soud, který měl v minulých letech velké personální problémy, má nyní 11
soudců. "Při posledním jmenování soudců koncem ledna jsme tam měli dva. Jsme teď ve stavu, kdy
bychom neměli mít problémy s projednáváním žalob," konstatoval předseda Pavel Esser.
 

   Na chrudimském soudu přitom leží zhruba třetina z více než 150 žalob, jimiž se v České republice
domáhá majetku František Oldřich Kinský. Přestože jsou to kauzy složité a časově náročné, soud by
je podle předsedy měl v tomto personální obsazení zvládnout.
 

   Problémy v Chrudimi zatím nepůsobí ani nový zákon o soudnictví pro mládež. "Specializuje se na ni
jeden soudce. V lednu se ze 30 nových případů, které jsme převzali, týkaly tři mladistvých. V jednom
případě soudce už rozhodl," uvedl Esser.

Ze soudů na Vysočině má nejhorší podmínky k práci jihlavský



Nejhorší podmínky k práci v kraji Vysočina má ze soudů Okresní soud v Jihlavě, který sídlí v nájmu
budovy policie. "Chybí zhruba čtyři soudci, stávající pracují v nedůstojných, stísněných prostorách.
Počet soudních síní by byl zapotřebí dvojnásobný. Exekuční oddělení má dražební místnost a sklad
na zabavené věci v nájmu," řekl dnes ČTK předseda soudu Vladimír Sova.

    Zbývající čtyři okresní soudy nemají potíže s personálním obsazením ani s pracovním zázemím.
 

   Ani s novým zákonem o soudnictví pro mládež, který platí od ledna, nemohl jihlavský soud zvýšit
počet soudců. "Tak jako u všech ostatních soudů dostal specializaci na starost jeden ze stávajících.
Takových kauz řeší jihlavský soud do zhruba deseti procent," odhaduje Sova. Zákon o soudnictví ve
věcech mládeže byl podle jeho informací připravován před třemi roky. Od něj se odvíjelo také
finanční a personální zabezpečení. "Tehdy ale zřejmě nikdo nepředpokládal, že v roce 2003 dojde k
blokaci jakéhokoliv nárůstu personálních stavů ve státních službách," podotkl. Na nastartování
zákona o soudnictví pro mládež jsme nedostali žádného soudce ani administrativní personál ani
finance," shrnul Sova.
 

   Soud má tabulkově určených 12 soudců, z toho dvě soudkyně jsou na mateřské dovolené a jeden
má zkrácený úvazek. Soud má čtyři jednací síně, potřeboval by jich osm. Do dvou let by se ale měl
přestěhovat do areálu staré nemocnice. Po rekonstrukci pavilonu chirurgie a přístavbou tam
vzniknou prostory i pro státní zastupitelství a pobočky krajské justice.
 

   Moderní prostory se sedmi jednacími síněmi získal loni Okresní soud v Havlíčkově Brodě. Má
rovněž 12 soudců, z toho jednu soudkyni na mateřské. "Problematika mládeže, která okres tolik
netíží jako jinde, byla svěřena jednomu z nich," řekl ČTK místopředseda soudu Jan Doležal.
 

   Nejdůstojnější prostory má v kraji Okresní soud ve Žďáře nad Sázavou. Od roku 1996 sídlí ve
vlastních prostorách nově budovaného administrativního centra spolu s úřadem práce a finančním
úřadem. Má 13 soudců, z toho jeden byl vyčleněn pro mládež.
  

  V Třebíči v těchto dnech dokončili modernizaci stávající budovy soudu. Vzniklo v ní šest moderně
vybavených jednacích síní. Celkem 11 soudců, z toho jeden vyčleněný na kauzy mladistvých, je podle
ředitelky správy Jany Liškové dostačující.
 

   Žádné větší problémy nemá Okresní soud v Pelhřimově, který sídlí v historické budově z roku
1904. Jeho území patří k nejmenším v kraji, proto má sedm tabulkových soudců. "Soudců máme
dostatek, stíháme, z hlediska rychlosti vyřizování případů se soud v rámci republiky řadí do lepší
poloviny," shrnul předseda soudu Zdeněk Tichý. Jeden ze dvou soudců na trestní právo byl částečně
vyčleněn na kauzy mladistvých.

    V pěti okresech kraje Vysočina scházejí čtyři státní zástupci: dlouhodobě se nedaří obsadit dvě
místa ve Žďáře nad Sázavou a po jednom v Havlíčkově Brodě a v Třebíči. Podle tabulek by jich mělo
v každé instituci pracovat čtyři až sedm. O jednoho až dva by bylo zapotřebí navýšit jejich počet v
Jihlavě.
 

   "V Jihlavě pracuje celkem pět státních zástupců, vzhledem k nárůstu agendy, zejména netrestní a



týkající se mládeže, by jich bylo zapotřebí až o dva více," řekl ČTK okresní státní zástupce Arif
Salichov. Celkem tři novely zákonů v posledních letech měly podle jeho informací navýšit stav
státních zástupců v republice o 152, což se nestalo. "Přidávají nám jenom úkoly, ale žádné posily,"
konstatoval.
 

   Jihlavské zastupitelství je v nájmu budovy policie, třebíčské a žďárské sídlí v nových vlastních
budovách a pelhřimovské v historické budově soudu.

Nejvíce soudců a státních zástupců chybí v Přerově a Olomouci

Okresní soud Přerově se dlouhodobě potýká s nedostatkem soudců. Jeho vedení odmítá nedávné
tvrzení ministra spravedlnosti Karla Čermáka, že všechna místa soudců v zemi jsou v podstatě
obsazena. V Olomouci počet soudců na okresním soudě sice převyšuje tabulkové stavy, ani tam však
situaci neoznačují za optimální. Málo lidí mají také státní zastupitelství v obou okresech. Naopak v
Jeseníku a Prostějově jsou okresní soudy podle ankety ČTK obsazeny dostatečně.
 

   "Naši soudci jsou dlouhodobě přetíženi. Plán počítá s 20 soudci, nyní jich máme 17. Z toho jsou dvě
soudkyně na mateřské dovolené a jedna na stáži," řekla ČTK předsedkyně Okresního soudu v
Přerově Táňa Šimečková. Nízký počet soudců podle ní způsobuje, že soudci nejsou schopni vyřizovat
věci ve lhůtách, jaké by si sami přáli. "Zatěžuje nás zejména agenda v úseku výkonu rozhodnutí, kdy
jde v podstatě o exekuční řízení. Práci soudců musí do jisté míry suplovat vyšší soudní úřednice,"
dodala Šimečková. Další povinnosti klade na soudy i nový zákon o soudnictví pro mládež. Na tuto
činnost soud vyčlenil jednoho specialistu. "V platnosti je zákon zatím jeden měsíc, takže na
hodnocení je brzy," soudí předsedkyně soudu.

    V Olomouci je na okresním soudě sice hlášeno 35 soudců, což je o tři víc než plánovaný stav, ve
skutečnosti je však situace podle místopředsedy Petra Bednáře méně příznivá. Práci vykonává 27
soudců, ostatní jsou v dlouhodobé pracovní neschopnosti, na stážích či na mateřské dovolené. "Nelze
vycházet jen ze statistických tabulek. Například na civilním úseku je řada nedodělků starších pět i
více let, které pocházejí z doby, kdy jsme měli soudců podstatně méně," řekl ČTK Bednář. Podle něj
by situaci zlepšilo nejen zvýšení počtu soudců, ale zejména pracovníků administrativy.

    S nedostatkem lidí se potýká i Okresní státní zastupitelství v Olomouci. Namísto plánovaných 22
tam všechny specializace zajišťuje 13 státních zástupců. Dva z nich byli vyčleněni na problematiku
mládeže. "Úkoly přibývají, lidí je málo," zhodnotil situaci okresní státní zástupce Michael Šoka. Se
stejným problémem zápasí i Okresní státní zastupitelství v Přerově. "Situace je neutěšená. V
současnosti zde pracuje devět státních zástupců, plánovaný počet je však l5," řekla ČTK pověřená
okresní státní zástupkyně Jana Staňková. Podle ní státní zastupitelé pracují řadu let ve značném
přetížení.
 

   Okresnímu státnímu zastupitelství v Šumperku chybí do plánovaného stavu jeden žalobce. Soudy v
Jeseníku a Prostějově podle vyjádření jejich předsedů personální problémy nyní nemají. "Se
soudkyní, která je na mateřské dovolené, máme o jednoho člověka víc, než je plán," řekl ČTK
předseda prostějovského soudu Vladimír Váňa.

 

V Ostravě chybí krajští soudci a státní zástupci

S nedostatkem soudců se potýká ostravský krajský soud. V jednacích síních schází v současné době



46 mužů a žen, kteří by mohli v kauzách rozhodovat, a přibližně stejný počet státních zástupců.
Předseda krajského soudu Jiří Doležílek a šéfka státních zástupců Zlatuše Andělová se shodli na
tom, že tento stav brzdí jejich práci a odráží se i na její kvalitě. Oba doplnili, že na naplnění počtů do
únosného stavu si budou ještě muset několik let počkat.
 

   V rámci ostravského krajského státního zastupitelství by podle tabulek mělo pracovat 223
zástupců. Ve skutečnosti jich je podle Andělové jen 170. "Musíme počkat, jak k nám budou průběžně
nastupovat noví pracovníci. V současné době máme 60 právních čekatelů, kteří postupně dokončí
přípravu. Poslední by měl nastoupit v roce 2006," vysvětlila Andělová.
 

   Nedostatek státních zástupců podle ní ovlivňuje rychlost vyřízení jednotlivých případů. "Stále
dostáváme nové a nové úkoly a stavy se nemění. Pracujeme pod tlakem. Některé věci se zdržují
a trpí i kvalita. Nemůžeme pracovat podle našich představ," uvedla.
 

   V podobné situaci je i Krajský soud v Ostravě, kde má pracovat 199 soudců a nyní jich je jen 143.
"Naše stavy naplňují jen soudci, kteří mají osmiletou praxi na okresech. Nemůžeme najednou
všechny potřebné stáhnout na kraj. Okresní soudy by pak zkolabovaly," řekl ČTK Doležílek s tím, že
jak budou na okresní soudy přicházet mladí soudci, mohou zkušení přejít na soud krajský.

    Dodal, že podstav se nejvíce podepisuje na správním soudnictví, obchodním úseku a úseku, který
řeší odvolání. "V případě správních soudu nám to ztěžuje obsáhlá agenda žalob, které podali
nespokojení žadatelé o azyl v České republice. Případů jsou stovky a mají přednost před dalšími
případy správního soudnictví," uvedl Doležílek. Také u obchodních soudců se kupí nevyřešené spory.
"Máme soudce, kteří mají i 900 neuzavřených kauz. Není to sice dobré, ale v minulosti to bylo
ještě horší," řekl předseda soudu.
 

   Dobrá je podle něj situace jen na trestním úseku. "Tam se nám daří udržet optimální počet soudců
a případy se vyřizují rychleji. Hlavně u závažných hospodářských kauz se nám podařilo snížit počet
nedokončených sporů," řekl.

    Ministr spravedlnosti Karel Čermák přitom koncem ledna prohlásil, že Česká republika má
dostatek soudců a jejich počet se již nebude zvyšovat. "Toto prohlášení jsem zaregistroval. V
republice jsou opravdu soudy, které naplněny jsou. Dobrá je situace hlavně v Čechách. Našeho
soudu se to ale netýká," zakončil Doležílek.

Jihočeské soudy: Soudců je dost, počítačů možná až příliš

Jihočeské soudy mají dostatek soudců i pomocného personálu. Jsou také dobře vybaveny
počítači a výpočetní technikou. ČTK to řekl předseda Krajského soudu v Českých Budějovicích
Bohuslav Petr.     "Nemůžeme si stěžovat ani my ani celé jižní Čechy," uvedl Petr. Podle něj by podle
tabulek mělo být v jižních Čechách 158 soudců a je jich 147. Na své místo navíc čeká 15 čekatelů.
Jejich osud je však zatím nejasný, protože ministerstvo spravedlnosti před několika dny oznámilo
stop stav soudcům a čekatelé jsou do něj zahrnuti.

    Podle Petra jsou však jižní Čechy ve srovnání s jinými regiony personálně velmi dobře zajištěny.
Bez problémů by tak měly zvládnout i soudnictví nad mládeží, které na ně postupně přecházejí.

    Stejně je to s výpočetní technikou. Zatímco před několika lety měli soudci přístup k právu pouze v



tištěné podobě, nyní už má každý soudce krajského soudu svůj počítač. "Soudci jsou doslova zavaleni
výpočetní technikou a mnohdy ani nemohou zvládnout všechnu judikaturu, která se na ně z počítačů
valí," řekl Petr. Stejně jsou na tom podle něj i okresní soudy.

    Podle Petra by bylo možná výhodnější, kdyby počítačovou agendu měly na starosti specializované
síly, které by fungovaly jako jakási knihovna. Čas, který soudci tráví za monitory, je
totiž mnohem dražší.

    Jihočeské soudy patří v ČR k nejvýkonnějším. Podle Petra trvá například občansko-právní řízení v
průměru šest měsíců, což je téměř minimum, které již nejde zkrátit kvůli procesním postupům.

    Dostatek soudců v regionu ale neznamená, že by muži a ženy v talárech neměli co dělat. Podle
Petra právní řád přidělil soudům rozhodování nad věcmi, které jiné evropské soudy neřeší. Soudci
jsou tak dostatečně vytíženi.

Západočeské justici chybí soudci i státní zástupci

Západočeské justici scházejí soudci i státní zástupci. "Měli bychom mít 107 státních zástupců, v
celých západních Čechách jich je celkem 87," řekla ČTK krajská státní zástupkyně Poláková. Situaci
by alespoň trochu vylepšilo jmenování nových státních zástupců a soudců z řad čekatelů, kteří již
složili příslušné zkoušky. Ministerstvo spravedlnosti ale jejich jmenování odložilo. "Nevíme, kdy
budou jmenováni," uvedla Poláková.
 

   Jasněji už má v této věci předseda Krajského soudu v Plzni Zdeněk Jaroš, jásat ale rozhodně
nemůže. Ministerstvo mu totiž nedávno oznámilo, že čtyři nové soudce a soudkyně, kteří složili před
měsícem justiční zkoušky a kterým už soud dokonce rozvrhl práci v senátech, se jmenování dočkají
až koncem roku. "Je to škoda. Nejen, že budou dál pracovat jen za čekatelský plat, ... ale také řadu
věcí zapomenou," řekl Jaroš.

    Také státní zastupitelství má připraveny tři kandidáty, kterým k výkonu funkce státního zástupce
chybí jen jmenování. Další dvě desítky čekatelů se připravují na zkoušky. Nové už ale státní
zastupitelství stejně jako krajský soud přijímat nesmějí. "Výběrové řízení bylo zastaveno," řekla
Poláková.

    Nedostatek státních zástupců se přitom podle ní projevuje nejen na plynulosti trestního řízení, ale
zákonitě i na kvalitě práce. "Je rozdíl dělat s plným stavem zaměstnanců či jenom s polovičním,"
řekla. Nejhorší situace je na Chebsku, kde z plánovaných 12 státních zástupců působí jen sedm, a na
Sokolovsku, kde jich místo 13 je pouze devět.
  

  Těžkou hlavu mají soudci plzeňského krajského soudu i z nového zákona o soudnictví pro mládež.
Chybí totiž soudci, kteří by se mohli věnovat pouze tomuto problému. "Nemáme lidi. Navíc by měli
mít podle zákona soudci, kteří se zabývají případy mladistvých, zvláštní průpravu pro práci s
mládeží. A to v kraji žádný nemá," řekl ČTK místopředseda soudu Eduard Wipplinger. Specializované
soudy, které by se měly podle zákona věnovat výhradně kriminalitě mládeže, budou zřejmě ještě
dlouho utopií.

    Krajský soud alespoň určil jednu soudkyni jako specialistku na trestné činy mladistvých. "Ale ani
ona se nemůže věnovat jenom této problematice, protože mladiství tvoří asi 12 procent jejích
případů. Musí dělat i jiné věci," uvedl Wiplinger. Postěžoval si také, že zatím neexistují žádné
výchovné programy, které může soud mladistvým nařídit. "Je to důležitá část převýchovného
procesu. Soud může například mladistvému nařídit, aby se vzdělával, navštěvoval psychologickou



poradnu, šel na rekvalifikaci. Tyto programy ale zatím nejsou, takže soud nemá co nařídit," upřesnil.

    Z celkového počtu případů, které řeší ročně soudy v západních Čechách, mají mladiství na
svědomí asi pět až osm procent. Krajskému soudu chybí v Plzni 20 soudců, okresy jsou zaplněny.
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